
Wiegel 
publiek maak, - dat zal een dezer dagen 
gebeuren - ook de vaste Commissie 
voor Binnenlandse Zaken van deze Ka-
mer mijn bevindingen en voorlopige 
conclusies mede te delen, met daarbij 
het aanbod om met haar een nader 
gesprek te hebben op een in goed 
overleg te bepalen tijdstip. Ik ben van 
opvatting dat beide Kamers der Sta-
ten-Generaal en ook instanties als de 
Vereniging van Nederlandse Gemeen-
ten en de provincies zo goed mogelijk 
moeten worden betrokken bij de ver-
dere discussie over de reorganisatie 
van het binnenlands bestuur. Wellicht 
kan in dat gesprek ook verder worden 
gesproken over de concrete punten 
die door de heer Tjeerdsma zijn ge-
noemd. 

Ik heb gezegd, dat de taken van de 
colleges van gedeputeerden in de loop 
van de tijd zijn verzwaard en dat die ta-
ken qua zwaarte verschillen per pro-
vincie. Mijn bezwaar tegen het amen-
dement van de heer De Kwaadsteniet, 
waarvan de heer Tjeerdsma zegt het te 
betreuren dat het niet is aangenomen 
- ik deel zijn opvatting niet maar dat 
zal hij gezien de discussie in de Twee-
de Kamer begrijpen - , was nu juist - de 
heer Feij heeft het kort en duidelijk sa-
mengevat - dat het een bevoogdend 
karakter had. Biedt de decentralisatie 
mogelijkheden tot concretisering, dan 
moet je het aan de provinciale 
besturen kunnen overlaten, ook ten 
aanzien van een vraag als deze, zelf 
het antwoord te geven. 

De provincies verschillen qua inwo-
nertal, qua grootte, qua aantal ge-
meenten, qua takenpakket, qua situ-
ering. De ene provincie is de andere 
niet. De ene provincie heeft te maken 
met zeehavenproblematiek, de andere 
met herstructurering - men denke aan 
de problemen waarmee Limburg is en 
wordt geconfronteerd - , weer een an-
dere heeft te maken met de problema-
tiek rond de Waddenzee. De proble-
men en de omstandigheden zijn ver-
schillend. Dat heeft mij tot de conclu-
sie gebracht dat de invulling van het 
concrete getal aan de provinciale sta-
ten moet en kan worden overgelaten. 

De heer Feij heeft zeer nadrukkelijk 
gezegd, dat de kwaliteit van het pro-
vinciaal bestuur niet in de eerste plaats 
wordt bepaald door het aantal gede-
puteerden maar door de kwaliteit van 
de bestuurders. Ik ben dat volstrekt 
met hem eens. Je behoeft echter niet 
tegen het een 'neen' te zeggen om te-
gen het ander 'ja' te zeggen Zowel het 
aantal als de kwaliteit van de gedepu-
teerden is van grote betekenis voor 

een goede taakuitoefening van de da-
gelijkse besturen der provincies. 

De heer Feij heeft gevraagd of het 
mij past het wetsvoorstel mede tegen 
de achtergrond van politieke overwe-
gingen te verdedigen. Hij vindt het niet 
legitiem dat het politieke argument het 
tellende argument is. Ik ben dat met 
hem eens. Hoogstens zou het element 
van de politieke schakering een bij-ar-
gument kunnen zijn. Dat argument kan 
bepaald ook wel op waarde worden 
geschat. Ik kan mij heel goed voorstel-
len, dat de bestuurskracht van een col-
lege van gedeputeerde staten wordt 
gediend als via een zo goed mogelijke 
afspiegeling de verschillende groepe-
ringen die er qua sterkte aanspraak op 
zouden kunnen maken in het dagelijks 
bestuur zijn vertegenwoordigd. 

Mijn opvatting over de samenstel-
ling van colleges van gedeputeerde 
staten geldt evenzeer voor de samen-
stelling van de dagelijkse besturen der 
gemeenten. De bestuurskracht van pro-
vincies en gemeenten wordt gediend 
door zo goed mogelijke samenwerking 
van de partijen zittend in staten en ra-
den in de dagelijkse besturen. Daarom 
vind ik dat de politieke overwegingen, 
die bepaald honorabel zijn, de be-
stuurskracht van staten en raden kun-
nen dienen. 

De heren Tjeerdsma en Feij hebben 
beiden hun oordeel gegeven over het 
amendement van de heer De Kwaad-
steniet. Ik heb er het mijne over ge-
zegd. Het niet aanvaarden van dit 
amendement door de Tweede Kamer 
betekent natuurlijk niet, dat er voor de 
colleges van provinciale staten een 
baaierd van mogelijkheden is om naar 
willekeur gedeputeerden aan te wi j-
zen. Het blijft hier de vrijheid in ge-
bondenheid. 

Mijnheer de Voorzitter! Er is ge-
vraagd, of het nu ook in de bedoeling 
ligt om de systematiek, die thans voor 
de Provinciewet wordt gekozen, ook 
ten aanzien van de gemeenten te doen 
gelden. In de gemeentewet is de mo-
gelijkheid van variatie in wethoudertal 
- de differentiatie-mogelijkheid - aan-
wezig. 

De heer Letschert (CDA): Dit dan in af-
wijking van wat dit ontwerp inhoudt, 
omdat de gemeenteraden altijd toe-
stemming van gedeputeerde staten 
nodig hebben. U noemde dat bevoog-
ding. 

Minister Wiegel: Dat is juist. In dieter-
minologie doorredenerend, zou geko-
zen moeten worden voor een con-
structie, die inhoudt, dat de uitbreiding 
van het aantal gedeputeerden door de 
Kroon moet worden goedgekeurd.Dat 

is uiteraard overwogen. Ik heb begre-
pen, dat leden van de Tweede Kamer 
hebben overwogen op dit punt een 
amendement in te dienen. Zij hebben 
dat amendement uiteindelijk niet inge-
diend, omdat daarvoor in de Kamer 
geen meerderheid was te vinden.Gelet 
op de enorme verschillen per provin-
cie, is het erg moeilijk - moeilijker dan 
voor gemeenten - voor de Kroon exact 
af te wegen, of een provincie juist 
heeft gehandeld door bijvoorbeeld 7 
gedeputeerden te benoemen, en geen 
8. Op grond van praktische bezwaren 
ben ik niet gekomen met de construc-
tie, die de geachte afgevaardigde wei-
licht in het achterhoofd had. 

De heer Feij heeft gevraagd, of ik be-
reid ben in het kabinet te spreken over 
de mogelijkheid van het tot stand 
brengen van afzonderlijke provinciale 
colleges van administratieve recht-
spraak. Het gaat mij wat ver, die zaak 
meteen al in het kabinet aan de orde te 
stellen. Ik ben in ieder geval bereid 
daarover mijn gedachten te laten 
gaan. 

De beraadslaging wordt gesloten. 

Het wetsontwerp wordt zonder stem-
ming aangenomen. 

Aan de orde is het beleidsdebat over 
onderwerpen rakende het Departe-
ment van Defensie (inclusief het mili-
taire gedeelte van het onderwerp 
NAVO). 

D 
De heer Ui jen (PvdA): Mijnheer de 
Voorzitter! Onze behoefte om bijna 
halverwege het begrotingsjaar 1978 
nog een beleidsdebat in deze Kamer 
aan te gaan over onderwerpen, die het 
Departement van Defensie raken, 
vindt voornamelijk haar grond in het 
feit dat wij na de beleidsdebatten over 
defensieaangelegenheden aan de 
overkant van het Binnenhof te doen 
nebben gekregen met weer een an-
dere bewindsman op het Departement 
van Defensie, over wiens concrete be-
leidsvoornemens tot nu toe betrekke-
lijk weinig bekend is geworden. 

Wat ons echter tot nu toe via geruch-
ten in de pers en op andere wijze heeft 
bereikt en datgene, waarmee wij giste-
ren aan de vooravond van de ontwa-
peningsconferentie in de VN door de 
Minister werden geconfronteerd, heeft 
ons diep geschokt en zwaar teleurge-
steld. Het is wat ons betreft geen goed 
begin voor onze verhouding tot deze 
Minister. Het behoeft geen betoog dat 
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het hierbij vooral gaat om het nucleair 
maken van de Lance. Wij hebben over-
wogen, op deze zaak vandaag uitvoe-
rig in te gaan, doch wij zijn daarvan te-
ruggekomen toen ons duidelijk werd, 
dat onze beroepscollegae aan de over-
zijde hierover morgen, althans op zeer 
korte termijn - ik weet niet of het toch 
morgen is geworden -

Minister Scholten: Inderdaad. 

De heer Uijen (PvdA): ...uitvoerig en 
indringend met de Minister van ge-
dachten zullen wisselen. Ik heb het de 
Minister horen bevestigen. 

Niet dat wij de illusie hebben, mijn-
heer de Voorzitter, door de verkregen 
antwoorden op het voorlopig verslag -
welke antwoorden in een aantal geval-
len helaas de kern van de vraag ontwij-
ken - alsmede door de verdere ge-
dachtenwisseling van vandaag, er ach-
ter te kunnen komen waar de Minister 
nu precies heen wi l met zijn beleid, op 
welke punten hij het voornemen heeft 
het beleid van zijn voorgangers om te 
buigen of bij te schaven en onder wel-
ke randvoorwaarden hij zijn beleid tot 
uitvoering denkt te kunnen brengen. 
Het zou ons namelijk ten zeerste ver-
bazen als de Minister daaromtrent op 
dit moment zelf reeds over voldoende 
gegevens en inzichten beschikt, nog 
afgezien van de vraag of en in hoever-
re in dat geval daarover binnen het ka-
binet reeds tot een standpuntbepaling 
kon worden gekomen. 

Mocht die echter wel zo zijn, mijnheer 
de Voorzitter, dan zijn wij natuurlijk ui-
terst benieuwd daarover vandaag iets 
naders te vernemen en verwachten wi j 
in elk geval door de Minister te worden 
ingelicht over die onderdelen van zijn 
beleidsvoornemens die afwijken - ook 
als dit ombuigingen, bijstellingen of 
afwijkingen betreffen in kwantiteit, 
kwaliteit, fondsenbestemming, sprei-
ding in de tijd of anderszins - van het 
beleid en de beleidsvoornemens van 
zijn laatste voorganger in het kabinet-
Den Uyl. Op de beantwoording van 
een aantal vragen uit het voorlopig 
verslag kom ik straks nog kort terug. 

Ik zou mij namelijk, gezien de mij be-
schikbare ti jd, door uitgebreid op de 
naar mijn mening in een aantal geval-
len nogal ontwijkende antwoorden in 
te gaan, laten afbrengen van een meer 
algemene beschouwing over het Ne-
derlandse defensiebeleid Voor zover ik 
vandaag op een aantal antwoorden 
niet verder inga, betekent dat nog niet 
dat ik in het antwoord berust en daar-
op over een goed halfjaar, als wij hier 
waarschijnlijk een echte begrotingsbe-
handeling hebben, niet meer terug zal 
komen. 

Het zal nauwelijks nieuw zijn, mijn-
heer de Voorzitter, als ik vanaf deze 
plaats naar voren breng dat wij van 
mening zijn dat de Nederlandse bui-
tenlandpolitiek en de daarvan afgelei-
de defensiepolitiek bij voortduring ge-
toetst dient te worden aan een aantal 
doelstellingen zoals die - voor wat ons 
betreft - zijn verwoord in het PvdA-
verkiezingsprogram 'Voorwaarts' on-
der hoofdstuk VI. 

Een van die doelstellingen is het be-
vorderen van vrede, ontspanning en 
verlaging van het internationale bewa-
peningsniveau, welke doelstelling ons 
inziens niet wordt bevorderd door de 
huidige strategie van 'het evenwicht 
van de afschrikking' en door het steeds 
verder opvoeren van die afschrikking. 
In de literatuur over de bewapenings-
race komt de laatste jaren steeds vaker 
naar voren, zoals ook in een recente 
voordracht in het Vredespaleis van de 
bekende Amerikaanse hoogleraar Dr. 
Wil l iam Epstein, Fellow van het United 
Nations Institute for Training and Re-
search, adviseur in ontwapenings-
kwesties van de Secretaris-Generaal 
van de Verenigde Naties en voormalig 
directeur van de ontwapeningsafde-
ling van het Secretariaat van de Ver-
enigde Naties dat het vooral, maar 
niet alleen de NAVO en van de NAVO-
partners vooral de USA was - dit werd 
nog eens bevestigd door Alting von 
Geusau - die het voortouw nam bij het 
opvoeren van die afschrikking en van 
de bewapeningsspiraal. Dit geschiedde 
en geschiedt door enorme gouverne-
mentele en industriële investeringen in 
onderzoek en ontwikkeling, steeds ge-
volgd door introductie en stimulering 
van de produktie van almaar weer 
nieuwere, technisch en technologisch 
uiterst geavanceerde en precieze wa-
pensystemen, elektronische afweer-, 
beschermings-, afleidings- en begelei-
dingsapparatuur, steeds effectievere 
Precision Guided Munitions en een ge-
heel nieuwe generatie van nucleaire 
wapens met bijbehorende afvuur- en 
geleidingssystemen. Van deze laatste 
categorie zijn de Enhanced Radiation 
Reduced Blast granaat en de Reduced 
Residual Radiation granaat - populair 
aangeduid als de neutronenbom en de 
'maximum blast' bom - voorlopig de 
twee uiterste varianten, beide uitzon-
derlijk geschikt als nucleair slagveld-
wapen. 

Is de Minister overigens bereid een 
studie te laten maken, eventueel, als 
dat niet anders mogelijk zou zijn, door 
gebruik te maken van uitsluitend vakli-
teratuur en andere open bronnen, over 
de in de onderzoeks- en/of ontwikke-
lingsfase verkerende varianten van 

nieuwe typen nucleaire wapens en wa-
pensystemen (naast de ERRB- en RRR-
granaten) die geschikt dan wel in het 
bijzonder geschikt zijn of zijn te maken 
voor inzet als nucleair slagveldwapen, 
al dan niet op een geografisch sterk 
beperkt gebied, en de resultaten van 
die studie vervolgens ter kennis te 
brengen van de vaste Commissies 
voor Defensie uit beide Kamers der 
Staten-Generaal? 

Mijnheer de Voorzitter! hoewel er 
van een inhalen van de kwalitatieve en 
technologische achterstand van de 
USSR op het Westen nog weinig naar 
buiten is gebleken, mogen wij er wel 
van uitgaan dat ook de USSR het de af-
gelopen jaren in toenemende mate is 
gaan zoeken in het opvoeren van het 
technologisch niveau en verbetering 
van de kwaliteit bij de nieuwe wapen-
systemen, gelijktijdig de kwantiteit aan 
mensen en materieel op peil houdend 

Wat het geheel van de ontwikkelin-
gen op het terrein van de bewape-
ningswedloop de laatste jaren echter 
extra griezelig en gevaarlijk maakt, is 
de steeds verder gaande autonome 
ontwikkeling daarvan in alle grote wa-
penproducerende industrielanden, 
alsmede de toenemende gerichtheid 
van die bewapeningswedloop op de 
ruimte, op welk terrein de in het alge-
meen aanwezig geachte kwalitatieve 
en technisch-technologische voor-
sprong van het Westen op de USSR 
twijfelachtig is geworden. 

Wij zijn van mening dat, hoe de 
moeilijk te doorgronden werkelijkheid 
ook precies zijn mag en hoe en waar 
de schuldvraag voor de bewapenings-
wedloop en voor het aan beide zijden 
nog steeds toenemend niveau van de 
bewapening en bijbehorende vernieti-
gingskracht ook moge liggen - en wij 
zijn ons bewust dat over die vraag ein-
deloos kan worden gediscussieerd 
zonder dat er tot een eenduidige op-
lossing kan worden gekomen, waar-
over wi j het met ons allen eens zijn -
Nederland aan die bewapeningswed-
loop in elk geval niet meer mag mee-
doen. 

Wij zijn overtuigd geraakt van de 
noodzaak tot het nemen van initiatie-
ven voor deelname aan een actieve 
vredespolitiek, in overeenstemming 
met hetgeen wij als politieke partij 
daaromtrent tot uitdrukking hebben 
gebracht in ons verkiezingsprogram. 
Tegelijkertijd zijn wij van mening dat 
Nederland in de huidige situatie en on-
der de huidige omstandigheden op 
geen enkele wijze meer mag meewer-
ken aan een systematische uitbreiding 
- ook niet als het om vervangingen 
gaat - van het militair potentieel van 
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de NAVO, noch aan de invoering van 
nieuwe offensieve wapensystemen, 
zoals bij voorbeeld de cruise-missile 

Gezien de vele interne en externe 
problemen waarmee de USSR en de 
landen van het Warschaupact hebben 
te kampen en het feit dat er door ons 
de laatste jaren ook geen toename van 
een oorlogsdreiging vanuit Oost-Euro-
pa wordt onderkend, alsmede gezien 
tegen de achtergrond van de voor de 
meesten van ons onvoorstelbare ar-
moede, honger, ondervoeding en alle 
daarmee samenhangende ellende in 
het overgrote deel van onze wereld, 
gezien tegen de achtergrond ook van 
de algemene economische recessie en 
de nog steeds oplopende uitgaven 
voor bewapeningsdoeleinden (ook 
reëel), welke uitgaven inmiddels tot 
rondom de 400 miljard dollar zijn ge-
stegen en waarvan de NAVO-landen 
gezamenlijk ongeveer 170 miljard dol-
lar van hun rekening nemen (War-
schaupact ongeveer 80 miljard), ach-
ten wi j het niet verantwoord, voor de 
komende jaren en bij ongewijzigde 
omstandigheden mee te werken aan 
een verdere reële verhoging van de 
Nederlandse defensieuitgaven dan die 
waarin reeds werd voorzien. 

Het zal inmiddels wel vrij algemeen 
bekend zijn dat wij van opvatting zijn 
dat het NAVO-lidmaatschap van Ne-
derland beschouwd moet worden te-
gen de achtergrond van het feit dat de 
NAVO enerzijds van belang is voor een 
tot nog toe moeilijk bloot te leggen en 
door het parlement te controleren mili-
tair-industriële belangen verstrenge-
ling, alsmede kan worden gehanteerd 
als middel van het Amerikaanse 
machtspolitieke handelen. 

Anderzijds vinden wij dat gevreesd 
moet worden, dat het uiteenvallen van 
de NAVO, zonder dat er sprake is van 
een door ons nagestreefd en van groot 
belang geacht nieuw collectief Euro-
pees veiligheidssysteem, tot nog gro-
tere instabiliteit leidt. Geconfronteerd 
met dit dilemma ten aanzien van de 
NAVO wensen wij niet de gemakkelijk-
ste weg te zoeken van het dan maar lij-
delijk afwachten in welke richting de 
NAVO zich verder ontwikkelt en voor-
lopig alles zijn gangetje maarte laten 
gaan. Integendeel, wi j kiezen in dit di-
lemma voor het handhaven van het 
Nederlandse NAVO-lidmaatschap, 
doch dan wel gebonden aan de voor-
waarde dat er door die NAVO een we-
zenlijke bijdrage wordt geleverd aan 
een verdere ontspanning tussen Oost 
en West en dat de Regering eraan mee 
werkt - waartoe in de afgelopen jaren 
gelukkig reeds duidelijk een aanzet 

werd gegeven - om door het verschaf-
fen van meer informatie aan en het be-
ter uitrusten van het parlement, de in-
strumenten aan te reiken die nodig zijn 
om te komen tot de door ons van zeer 
groot belang geachte versterking van 
de parlementaire en openbare contro-
lemogelijkheden op de gang van zaken 
binnen, met en rondom de NAVO. 

Wij staan een politiek beleid voor, 
gericht op vrede en veiligheid, waarbij 
gebruik wordt gemaakt van een aantal 
middelen waaraan wij het Nederland-
se NAVO-lidmaatschap regelmatig zul-
len toetsen, ervan uitgaande dat de 
huidige verhoudingen tussen NAVO-
en Warschaupactlanden zich niet in 
negatieve zin zullen gaan wijzigen. 
Mochten die verhoudingen zich wel in 
negatieve zin wijzigen, dan ontstaat er 
een nieuwe situatie die een herziene 
opstelling zal vergen, welke opstelling 
uiteraard sterk zal afhangen van de 
dan optredende schuldvraag van die 
verslechtering. 

Vele van de door ons gewenste mid-
dolen om tot een positievere vrede en 
grotere veiligheid te komen liggen zo 
duidelijk op het terrein van het buiten-
landbeleid van de Regering, dat het 
weinig zin heeft daarop heden in te 
gaan. Zij zijn voor geïnteresseerden 
duidelijk en gegroepeerd te vinden in 
hoofdstuk VI van het laatste verkie-
zingsprogram van de PvdA. 

Een aantal van die met elkaar in sa-
menhang te beschouwen middelen, 
voor zover zij direct of indirect verband 
houden met het van het buitenlandbe-
leid af te leiden defensiebeleid, willen 
wij ter wil le van de duidelijkheid vanaf 
deze plaats nog eens met name noe-
men, zoals het - desnoods eenzijdig -
nemen van maatregelen dan wel, voor 
zover die middelen buiten de compe-
tentie van Nederland liggen, het be-
pleiten daarvan. 

Uiteraard zouden wij staan te jui-
chen en wi j verwachten ook dat zoiets 
staat te gebeuren, indien aan de hand 
van het Warschaupact eens eenzijdige 
maatregelen werden genomen. Aan 
Westelijke zijde zouden wij met de vol-
gende maatregelen kunnen aanvan-
gen: 

een verklaring van de NAVO om niet 
als eerste kernwapens te gebruiken en 
een dienovereenkomstige aanpassing 
van de strategie, welke strategie afge-
stemd dientte zijn op ontspanning 
door een meer defensief gerichte wa-
penopbouw op conventioneel gebied; 

instelling van NBC-wapenvrije zones 
in Europa; 

belangrijke uitdunning van tactisch-
nucleaire wapens, op weg naar een 
van nucleaire wapens vrij te maken 

Europa - met de Lance zijn wi j niet op 
de goede weg - en afwijzing van een 
systematische uitbreiding van het mili-
taire potentieel van de NAVO en van de 
invoering van nieuwe offensieve wa-
pensystemen. Wat dit laatste betreft, 
dient in de samenhang van de bij de 
NAVO in gebruik zijnde en nieuw in te 
voeren wapensystemen duidelijk tot 
uitdrukking te komen dat de NAVO be-
stemd noch geschikt is om agressief te 
worden ingezet. 

Onder uitbreiding van het militaire 
potentieel dient daarbij ook te worden 
verstaan het zodanig in aantal en qua 
kwaliteit en gevechtspotentie vervan-
gen van bestaande wapensystemen 
door soortgelijke systemen, dat er een 
duidelijke toename van gevechts-
kracht wordt verkregen. Tot de eer-
der door mij aangehaalde middelen uit 
ons verkiezingsprogram behoren ver-
der het zetten van definitieve stappen 
naar wederzijdse vermindering van 
conventionele en nucleaire bewape-
ning via MBFR en SALT. Blijven derge-
lijke stappen in het kader van de MBFR 
uit en kan er, in overleg met de bond-
genoten, niet gekomen worden tot be-
zuinigingen, dan zijn en blijven wij van 
mening dat Nederland alsnog de in dit 
verband in de Defensienota 1974 aan-
gegeven bezuinigingen dient door te 
voeren. 

Andere door ons gewenste midde-
len voor een op vrede en veiligheid ge-
richte politiek en voor het daarbij be-
horende defensiebeleid, welke politiek 
ons inziens samen dient te gaan met 
een verlaging van het bewapeningsni-
veau en die onder de huidige omstan-
digheden in elk geval niet mag leiden 
tot een uitbreiding van het militaire 
potentieel van de NAVO, zijn het terug-
dringen van de defensie-uitgaven van 
Nederland en het op nationaal niveau 
tegengaan van de volledige of zo goed 
als volledige afhankelijkheid van het 
bestaan van industrieën van militaire 
opdrachten. Ook dienen naar onze me-
ning die onderzoekprojecten op het 
gebied van defensie te worden afge-
wezen, die strijdig zijn met in de door 
ons voorgestane veiligheidsconceptie 
passende wapensystemen. 

Voor de duidelijkheid over en weer 
menen wij dat het een goede zaak is 
om tijdens dit eerste treffen met de 
nieuwe Minister van Defensie in grote 
lijnen aan te geven onder welke voor-
waarden er voor ons mogelijkheden 
aanwezig zijn tot het welwil lend vol-
gen van het defensiebeleid van deze 
Regering en waar voor ons de grenzen 
liggen. Binnen die grenzen moet het 
zeker mogelijk zijn om - over de partij-

Eerste Kamer 
23 mei 1978 Defensie 314 



Uijen 
politieke tegenstellingen heen - een 
beleid te voeren waarin de uitvoering 
van de Nederlandse defensietaken kan 
worden ondervonden als een zaak van 
het algemeen belang. 

Binnen die grenzen valt in elk geval 
niet het buiten schot laten van de de-
fensiebegrotingen bij het tot uitvoe-
ring brengen van de te verwachten en 
kennelijk diep in de sociale uitkeringen 
en de overheidsuitgaven snijdende be-
zuinigingen. Het enerzijds doorvoeren 
van ingrijpende bezuinigingen die ten 
koste gaan van het levenspeil, het wei-
zijn, de sociale zekerheid en de positie 
in het algemeen, van de zwakkeren in 
onze samenleving en het anderzijds 
reëel laten groeien van de defensieuit-
gaven is voor ons een onverteerbare 
zaak. 

Het zal de Minister dan ook duidelijk 
moeten zijn dat over een reële verho-
ging van de in de meerjarenraming 
momenteel nog voorziene defensie-
uitgaven onder de huidige sociaal-eco-
nomische omstandigheden met ons 
niet valt te praten. 

Wij zijn van mening dat de Minister, 
bij een tekort aan middelen om een 
binnen de schets van de Defensienota 
1974 vallend defensiebeleid op een re-
delijk aanvaardbare wijze tot uitvoe-
ring te brengen, allereerst dient te zoe-
ken naar verdere mogelijkheden tot 
bezuiniging op korte zowel als op mid-
dellange termijn en, zo hem dit niet 
lukt, dient over te gaan tot taakafsto-
ting. Zover zal het ons inziens op de 
korte termijn echter nog niet behoeven 
te komen. Voor bezuinigingsmogelijk-
heden zou de Minister namelijk eerst 
nog eens ernstig moeten zoeken naar 
mogelijkheden op het gebied van de 
internationale taakverdeling en/of het 
nationaal aanpassen van minder es-
sentiële taken. 

Daarnaast zou hij in bondgenoot-
schappelijk verband moeten zoeken 
naar verhoging van de doelmatigheid 
van de gezamenlijke defensie-inspan-
ning en naar verder gaande bezuini-
gingsmogelijkheden door meer stan-
daardisatie, coöperatie, compatibili-
teit, interoperabiliteit, gezamenlijk ge-
bruik van nationale faciliteiten, grotere 
onderlinge verwisselbaarheid van 
componenten en onderdelen, alsmede 
door gezamenlijk beheer en onder-
houd van zogenaamde Common Items 
of Equipment and Components, een 
internationaal georganiseerde onder-
delenvoorziening en betere Configu-
ration Control. Daarenboven dient de 
Minister ons inziens te trachten, door 
druk op de grote bondgenoten en door 
bondgenootschappelijk overleg, tot 

een betere beheersing te komen van 
de excessieve prijsstijgingen van nieu-
we wapensystemen, die veelal het ge-
volg zijn van de gecombineerde mili-
taire en industriële belangen van enke-
le van die bondgenoten. 

Anderzijds en tegelijkertijd dient hij 
te trachten het veelal excessieve ver-
loop van prijsverhogingen van nieuwe 
wapensystemen beter onder bedwang 
te krijgen en te houden door verscher-
ping van de inhoud van de af te sluiten 
defensiecontracten ten aanzien van le-
veringsvoorwaarden, prijsaanpas-
singsclausules, aan te brengen modifi-
caties tijdens de ontwikkelings- en/of 
produktiefase, vastleggen van niet 
overschrijdbare maximumprijzen enz. 
Zou dat in bedwang krijgen en houden 
van die excessieve prijsverhogingen 
niet lukken, dan dienen daaraan gevol-
gen te worden verbonden met betrek-
king tot de af te nemen hoeveelheid 
dan wel met betrekking tot de taken, 
de organisatie en/of uitrusting van het 
desbetreffende krijgsmachtonderdeel, 
Mocht dat laatste om operationele of 
andere doorslaggevende redenen on-
aanvaardbaar blijken, dan dient een en 
ander gevolgen te hebben voor de ta-
ken, de organisatie en/of uitrusting 
van een of meer andere krijgsmacht-
onderdelen. 

Het aanvaarden van aanzienlijk ho-
gere prijzen voor geplande materieel-
investeringen dan die welke daar-
voor werden voorzien, mag wat ons 
betreft in elk geval niet leiden tot reële 
verhogingen van de defensie-uitgaven 
zoals die in de laatste meerjarenbegro-
ting van het kabinet-den Uyl werden 
voorzien: zij dienen daarom binnen het 
totaal van die begroting te worden op-
gevangen. 

Als andere middelen die ernstig on-
derzocht zouden moeten worden om 
binnen het totaal van de defensie-uit-
gaven tot bezuinigingen te komen, 
ten einde daardoor eenaantal knelpun 
ten uit de weg te kunnen ruimen zon-
der tot verdere reële verhogingen van 
de defensie-uitgaven te geraken, vra-
gen wij de aandacht van de Minister 
voor o.a. de volgende mogelijkheden, 
waarvan er enige reeds de kritische 
aandacht hadden van de laatste voor-
ganger van de Minister in het kabinet-
Den Uyl, zoals is gebleken uit diens no-
ta ten behoeve van de kabinetsfor-
mateur en diens opstelling tijdens de 
bijeenkomst van NAVO-defensie-mi-
nisters te Brussel in december 1977. 

Elk op zich zelf zouden de meeste 
van deze middelen onzes inziens geen 
wezenlijke aantasting betekenen van 
de kwaliteit van de Nederlandse defen-
sie, zoals die is voorzien in de Defen-

sienota 1974. Het gaat om een aantal 
middelen, dat met enig zoeken zeker is 
uitte breiden, zoals: 

1. gelijk trekken voor de drie krijgs-
machtdelen van de leeftijd waarop 
functioneel leeftijdsontslag plaats-
vindt en die leeftijd tegelijkertijd vast-
leggen op bij voorbeeld minimaal 55 
en maximaal 60 jaar, afhankelijk van 
de op een bepaalde leeftijd behaalde 
rang en uit te oefenen functie (in vele 
landen gebeurt dit reeds); 

2. terugdringen van de een kleine 
20 jaar geleden ingezette en sindsdien 
flink doorgezette rangeninflatie, te be-
ginnen met een herwaardering op gro-
te schaal van de aan functies verbon-
den, al dan niet tijdelijke hoofd- en op-
perofficiersrangen. Daarbij zou voor 
die functies niet alleen een zo goed 
mogelijke vergelijking moeten worden 
gemaakt met functies en bijbehorende 
rangbezetting op de diverse departe-
menten en bij andere overheidsdien-
sten, doch tevens met het aan zo'n 
rang verbonden maximuminkomen 
ten opzichte van het maximuminko-
men, verbonden aan de met de desbe-
treffende burgerrang gelijkgesteld ge-
achte hoofd- of opperofficiersrang. 

Gezien bij voorbeeld het grote aan-
tal kolonelsfuncties en het aantal in ac-
tieve dienst zijnde, al dan niet tijdelijk 
in die rang benoemde kolonels en ka-
piteins ter zee, wier maximum inko-
men gelijk is aan dat van een directeur 
op een departement, rijzen er min-
stens vragen over de behoefte binnen 
het defensie-apparaat aan zoveel di-
recteursfuncties en directeuren, waar-
boven dan nog eens een honderdtal in 
actieve dienst zijnde, al of niet tijdelijk 
in die rang benoemde opperofficieren 
zijn gesteld. België heeft dit probleem 
enige jaren geleden opgelost door bij 
wet vast te leggen dat er slechts 39 op-
perofficieren mochten zijn. Of men he-
lemaal geslaagd is laat ik in het mid-
den; 

3. taakafstoting en vereenvoudiging 
in de commandovoering bij KM, KL en 
KLu door het opheffen van tussensta-
ven. Voor zowel KM als KLu zou se-
rieus bekeken moeten worden of en in 
hoeverre met één staf- en commando-
centrum per krijgsmachtdeel kan wor-
den volstaan. 

Het bij de KLu in eerste instantie, zij 
het dan ook na jaren strijd daarover - ik 
heb een groot deel hiervan meege-
maakt - terugbrengen van het aantal 
tussenstaven tot twee zou daarbij voor 
de andere krijgsmachtdelen als voor-
beeld kunnen dienen. Wij willen de Mi-
nister in dit verband waarschuwen voor 
het gevaar dat er uit de nieuwe topstruc-
tuur voor het totale defensie-apparaat 
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Uijen 
geen consequenties zullen worden ge-
trokken ten aanzien van de bezetting 
en samenstelling van de krijgsmacht-
deelstaven en/of van de daaronder 
functionerende deeltaak gerichte sta-
ven; 

4. kritisch blijven doorlichten van de 
diverse staven, onderdelen en organi-
saties binnen de krijgsmachtdelen, zo-
wel op hun blijvende noodzakelijkheid 
als op de daarbinnen aangehouden 
personeelsbezetting; 

5. herverdeling van enige taken van 
de KM, bij voorbeeld bilateraal met het 
Verenigd Koninkrijk dan wel anders-
zins binnen de NAVO, waarbij in de 
eerste plaats gedacht wordt aan de ta-
ken van de onderzeedienst en van de 
Marine Luchtvaart Dienst; 

6. verder uitstellen of bijstellen van 
de aanschaf of de vervanging van ma-
terieel, voor zover dat, alle omstandig-
heden in aanmerking nemend, vanuit 
een operationeel oogpunt nog te ver-
antwoorden is; 

7. zodanige rationalisatie tot stand 
brengen, dat door overname van acti-
viteiten van een van de krijgsmachtde-
len door een bondgenootschappelijk 
krijgsmachtdeel, met compensatie 
door uitbreiding van activiteiten van 
een ander Nederlands krijgsmacht-
deel, door elk van de hierbij betrokken 
partijen besparingen worden verkre-
gen; 

8. het zodanig herzien van de taak-
stelling van het Korps Mariniers, mede 
in verband met het door Nederland te-
rugtrekken van de mariniers uit de An-
ti l len, dat dit korps een taak wordt toe-
bedeeld in de Centraal-Europese Sec-
tor; 

9. bijstellen van de luchtmachtplan-
nen, mede in verband met het uitfase-
ren en het al dan niet vervangen van 
het NIKE-wapensysteem en de NF-5 
squadrons, door bij voorbeeld het aan-
tal in vredestijd aan te houden en te 
bemannen vlieg bases, de sterkte van 
en/of het aantal vliegende squadrons 
en de taak, omvang en functie van het 
luchtmachttransportsquadron aan een 
kritisch onderzoek te onderwerpen. 

De voor dit beperkte beleidsdebat be-
schikbaar gestelde tijd verhindert mij 
helaas op een aantal andere zaken na-
der in te gaan, zodat ik mij verder zal 
beperken tot enige opmerkingen naar 
aanleiding van de antwoorden van de 
Minister op de vragen 6 tot en met 11, 
15 tot en met 17 en 34 tot en met 39 uit 
het voorlopige verslag. Naar aanleiding 
van de antwoorden op de vragen 6 t/m 
11 wi l ik het volgende opmerken. 

Als ik de bondgenootschappelijke 
afspraken met betrekking tot de nage-

streefde 3% reële groei voor de defen-
sie-uitgaven van elk der leden en de 
considerans bij de aanbevelingen 
daarvoor goed heb begrepen uit de 
antwoorden van de Minister, gaat het 
om een nogal willekeurig en voor elk 
der bondgenoten gelijk en taakstellend 
streefpercentage, dat in geen enkel 
verband staat met de huidige kwanti-
teit, kwaliteit of met het niveau van de 
defensie-inspanning van de desbetreffen-
de NAVO-partners. Dat streefpercenta-
ge is duidelijk op niets anders geba 
seerd dan op een globale handhaving 
of verbetering van de nu aanwezige 
gevechtskracht, hoe moeilijk die ook te 
definiëren valt. Inhoudelijk gezien, kan 
de gebruikte omschrijving 'handha-
ving of verbetering van de gevechts-
kracht' immers door elk der bondge-
noten zeer ruim en op geheel eigen 
wijze worden geïnterpreteerd. 

Afgezien van het feit dat mij door de 
desbetreffende antwoorden van de 
Minister - elk op zich zelf en in hun on-
derlinge samenhang - nog steeds niet 
duidelijk is geworden of bestedingen 
van bondgenoten ten behoeve van 
niet aan de NAVO toegewezen, dan 
wel tijdelijk voor niet-NAVO doel-
einden ingezette strijdkrachten en hun 
bijbehorende uitrusting, of bestedin-
gen ten behoeve van accessoire krijgs-
machttaken, onder de nagestreefde 
groei van 3% reëel vallen, heb ik uit 
die antwoorden wel de indruk gekre-
gen dat elke besteding van die 3% in 
het kader van de nationale defensie-in-
spanning, ook bij voorbeeld voor het 
opheffen van de relatieve onderbeta-
ling van het militaire personeel in het 
Verenigd Koninkrijk of voor allerlei na-
tionaal gebonden maatregelen van de 
bondgenoten, als vallend binnen de 
ruim gestelde normen, aanvaardbaar 
kunnen worden gemaakt. 

Kan de Minister bevestigen dat ik 
hem met mijn nadere uitleg van zijn 
antwoorden goed heb begrepen en -
zo dit niet het geval mocht zijn - kan hij 
mij dan nader duidelijk maken, waar ik 
in mijn uitleg van zijn antwoorden op 
het verkeerde spoor ben. 

Acht de Minister - mede gezien de 
ruime interpretatiemogelijkheden 
daarvan - een taakstellend vastleggen 
van een bepaald, voor alle NAVO-part-
ners gelijk en nogal willekeurig, groei-
percentage van hun onderling zeer uit-
eenlopende defensiebestedingen, uit 
gedrukt als percentage van het nati-
onale inkomen een goede, effectieve en 
gerechtvaardigde pak voor het tot stand 
brengen van verbeteringen ter zake van 
de belangrijkste knelpunten en/of dis-
crepanties binnen het totaal van de ge-
zamenlijke defensie-inspanning? 

Zo ja - waarin ligt dan die rechtvaar-
diging en effectiviteit? 

Zo neen - is de Minister dan van 
plan, over dit soort globale maatrege-
len en over een andere aanpak van 
knelpunten en/of discrepanties in na-
der overleg te treden met de NAVO-
partners? 

Over de antwoorden op de vragen 
15 t/m 17 wil ik de Minister hierbij als-
nog vragen om de Staten-Generaal, zo 
spoedig mogelijk na de beëindiging 
van het kennelijk nog steeds lopende 
onderzoek naar de verwachte prijsstij-
gingen van defensiematerieel in 1978 
en naar de eventuele doorwerking 
daarvan voor de komende jaren, in te 
lichten in de zin van desbetreffende vra-
gen. 

Naar aanleiding van de antwoorden 
op de vragen 34 tot en met 39 heeft het 
mij verbaasd, niets terug te vinden 
over de omstreeks f 200 min. die extra 
moesten worden opgebracht voor het 
F-16-project om werkgelegenheid 
rond dit project te behouden voor de 
nationale industrie. Dit zal ongetwij-
feld aan de vraagstelling hebben gele-
gen doch ik zou dan gaarne alsnog van 
de Minister vernemen of, en zo ja, 
welke andere projecten tot gelijksoor-
tige extra-uitgaven hebben geleid, dan 
wel hoogstwaarschijnlijk zullen gaan 
leiden. Komen dergelijke extra kosten 
geheel of gedeeltelijk ten laste van de 
defensiebegroting? Zo niet, ten laste 
van welke begroting dan wel? Worden 
in dit kader nog verdere extra kosten 
voorzien voor het F-16-project? 

Wij hebben ons deze keer tot dit 
soort zaken beperkt en het personeels-
beleid niet ter sprake gebracht, wat 
niet wil zeggen dat dit niet belangrijk 
is. Wij vinden dat dit in de Tweede Ka-
mer naar behoren is behandeld en dat, 
gezien de ti jd, het andere voorrang 
had. 

De Voorzitter: De vermelding dat de 
tijd beperkt was, heeft ons natuurlijk 
bijzonder geïmponeerd. 

D 
De heer De Vries (CDA): Mijnheer de 
Voorzitter! In dit beleidsdebat kan de 
defensiebegroting voor 1978 ons in-
ziens grotendeels buiten beschouwing 
worden gelaten. Deze is in september 
1977 ingediend door de minister van 
Defensie van het vorige kabinet, dat 
toen demissionair was en aan de over-
zijde van het Binnenhof in februari j l . 
verdedigd door een minister van het 
huidige kabinet, die inmiddels is afge-
treden. De Minister, die, geflankeerd 
door twee Staatssecretarissen, thans 
achter de regeringstafel van de Kamer 
zit, kan redelijkerwijs niet worden aan-
gesproken op de beleidsvisie, die aan 
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